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A két fényképpel illusztrált, egész oldalas, a gazdasági rovat első oldalán megjelent interjút 

Margaretha Kopeinig készítette. 

 

Lead: Martonyi János külügyminiszter arról biztosít, hogy Magyarország nem áll a szakadék 

szélén és párbeszédet akar az EU-val. 

 

Magyarország mindenképpen el akarja kerülni a  szerződésszegési eljárásokat a vitatott 

törvények miatt. A bankokra és külföldi vállalkozásokra kivetett különadók megszűnhetnek. 

Ezek az adók állítólag részei az IMF-fel és EU-val való tárgyalásoknak. Ezt mondják 

mindenesetre szakértők Washingtonban és Brüsszelben. Martonyi János magyar 

külügyminiszter azonban ezt nem akarja megerősíteni. 

 

 

Kurier: Miniszter Úr! Az Európai Bizottság aggódik a magyar törvények miatt, amelyek 

lehet, hogy nem felelnek meg az EU-jogoknak. Jövő héten döntenek arról, hogy indítanak-e 

Magyarország ellen kötelezettségszegési eljárást. Komolyan veszik Brüsszel aggályait? 

 

Martonyi János: Három kérdésről van szó: a jegybank függetlenségéről, a bírákat érintő 62 

éves nyugdíjkorhatárról, az adatvédelmi biztos függetlenségéről. Amilyen gyorsan csak lehet, 

megoldást akarunk találni. Nyitottak vagyunk a párbeszédre és a konzultációkra. Hiszem, 

hogy van egy út a dolgok megoldására, anélkül hogy megvárnánk egy kötelezettségszegési 

eljárás végét. Az Európai Bizottság január 17-én mutatja be az elemzését. Több mint készek 

vagyunk a dolgokon változtatni. A jegybank törvény esetében is szeretnénk megoldást találni. 

Az Európai Bíróság ítéletét lehetőleg el szeretnénk kerülni. 

 

Kurier: Nem múlik el úgy nap, hogy ne érkezne Magyarországról egy rémhír: a költségvetési 

hiány magasabb a vártnál, a hitelminősítők az országot a bóvli kategóriába sorolják. Mi a 

megoldás? 

 

Martonyi János: A költségvetési hiány nem a legnagyobb problémánk. 2012-ben a hiány a 

hazai össztermék 3%-a alatt lesz. Az Európai Bizottságnak 2013-at illetően vannak kétségei. 

Természetesen nagyon is komolyan vesszük a problémát. Az igazán rossz hír az államadósság 

mértéke. Ez jelenleg 81%-on van, ehhez jön még a forint gyengülése. Az összadósságot 

csökkentenünk kell. Vannak azonban pozitív számok: a külkereskedelmi mérleg hétmilliárd 

eurós többletet mutat. Ez több, mint eddig bármikor. Az idén megpróbálunk egy recessziót 

elkerülni. Azt gondolom, hogy egy 0,5%-os GDP-növekedésre számíthatunk. 

 

Kurier: Ön optimista azzal kapcsolatban, hogy Magyarország megoldja a nehéz válságot? 

 

Martonyi János: Középtávon optimista vagyok. 2012 nem lesz egy könnyű év, de nem csak 

Magyarország számára. Olyan intézkedéseket teszünk, hogy a költségvetési hiány 3% alá 

menjen. 

 

Kurier: Tekintélyes nemzetközi újságok azt feltételezik, hogy a magyar kormányt az Európai 

Néppárt oltalmazza. Barroso is tartózkodó. Igaz ez? 



 

Martonyi János: Sok vélemény van. Mi, az Európai Néppárt családjához tartozunk, Orbán 

Viktor miniszterelnök az ENP alelnöke. Nem vonjuk kétségbe az Európai Bizottság 

objektivitását és semlegességét. Respektáljuk őket. A bizottság elemzését és következtetéseit 

nagyon komolyan fogjuk venni. Bármit is mond a bizottság, mi megoldásra törekszünk.  

 

Kurier: Magyarország éppen a Nemzetközi Valutaalappal hitelről tárgyal. Az IMF feltétele a 

jegybank függetlensége. Sikeresek lesznek a tárgyalások? 

 

Martonyi János:   Amilyen gyorsan csak lehet, eredményt fogunk elérni, a tárgyalások 

sikeresek lesznek. Ez nemcsak Magyarország számra lesz pozitív, hanem az egész eurózóna, 

sőt az egész EU számára is.  

 

Kurier: És milyen összegről van szó? 

 

Martonyi János: Ezt nem tudom Önnek megmondani, ez a tárgyalásoktól függ. 

 

Kurier: Az osztrák bankok és vállalatok Magyarországon nagyon is érdekeltek. Ki tudja zárni 

egy esetleges államcsőd lehetőségét? 

 

Martonyi János: Teljesen kizárt egy államcsőd. Való igaz, hogy az osztrák bankok és 

vállalatok magyarországi érdekeltsége figyelemreméltó.  

 

Kurier: Ausztriát azonban a magyarországi válság különösen is érinti.  

 

Martonyi János: Azt ajánlom az osztrák bankoknak, hogy növeljék gazdasági 

érdekeltségüket és bővítsék a hitelezést. A devizahitelek problémáját már megoldottuk. Az 

osztrák és a magyar gazdaság között szoros kapcsolatok vannak. Minden, ami nekünk rossz, 

Ausztria számára sem jó - és fordítva.  

 

Kurier: Magyarország hajlandó a bankokat és a nemzetközi vállalatokat sújtó különadókat 

eltörölni? 

 

Martonyi János: Ausztria is bevezette a bankadót. A vállalatokat érintő válságadó csak 

átmeneti és véget vetünk neki, ha elmúlik a válság. 

 

Kurier: Az embernek az a benyomása, mintha a magyar kormányban a külügyminiszter és a 

miniszterelnök között munkafelosztás lenne. Ön européer, Orbán úr viszont egy nacionalista 

vonalat követ. Ez igaz? 

 

Martonyi János: Mindketten magyarok vagyunk, de Európának is elköteleztük magunkat. 

Orbán ugyanúgy européer, mint én. 21 éve ismerem őt. Akkoriban én az Antall József-

kormányában voltam, ő pedig az ellenzékben. 1993 óta dolgozunk együtt és ápolunk szoros 

barátságot. Egy különbség azonban van közöttünk, a generációskérdések mellett. Ő sokkal 

többet tett a szabadságért és Európa egyesítéséért, mint én. 

 

 

 

 


